

380126-B

**ГЕНОЦИД
БЕЛОРУССКОГО НАРОДА
ЛАГЕРЯ СМЕРТИ**



**GENOCIDE OF THE BELARUSIAN PEOPLE
DEATH CAMPS**

ГЕНЕРАЛЬНАЯ ПРОКУРАТУРА
РЕСПУБЛИКИ БЕЛАРУСЬ

**ГЕНОЦИД
БЕЛОРУССКОГО НАРОДА
ЛАГЕРЯ СМЕРТИ**

ИНФОРМАЦИОННО-АНАЛИТИЧЕСКИЕ
МАТЕРИАЛЫ И ДОКУМЕНТЫ

**GENOCIDE OF THE BELARUSIAN PEOPLE
DEATH CAMPS**

INFORMATIONAL AND ANALYTICAL MATERIALS AND DOCUMENTS

Минск
 «Беларусь»
2023

380126-9

ПРЕДИСЛОВИЕ

Генеральной прокуратурой Республики Беларусь продолжается расследование уголовного дела о геноциде населения Беларуси в годы Великой Отечественной войны и послевоенный период (далее – уголовное дело о геноциде). За полтора года следствия установлены новые либо неизвестные широкой общественности многочисленные факты преступлений немецко-фашистских оккупантов и их пособников на белорусской территории.

Белорусская Советская Социалистическая Республика (далее – БССР) – одна из наиболее пострадавших от немецко-фашистских захватчиков республик Советского Союза. Вклад, который внес белорусский народ в победу над фашизмом, признан международным сообществом, о чем свидетельствует факт участия БССР в создании Организации Объединенных Наций.

Политика геноцида, осуществляемая гитлеровцами в отношении жителей БССР, носила системный и планомерный характер. На территории Беларуси в годы Великой Отечественной войны реализовывались все формы геноцида, которые впоследствии были закреплены в Конвенции Организации Объединенных Наций от 9 декабря 1948 года «О предупреждении преступления геноцида и наказании за него». Немецко-фашистские захватчики и их пособники массово истребляли белорусское население, осуществляли насильственную эксплуатацию белорусского народа, создавали невыносимые и непригодные для жизни условия. Одним из способов осуществления нацистской Германией геноцида стали лагеря смерти – места массового содержания и истребления людей¹.

Предварительные результаты расследования уголовного дела о геноциде дают основание утверждать, что в отличие от оккупированных стран Западной Европы на территории БССР во всех видах лагерей смерти нацисты реализовы-

FOREWORD

The General Prosecutor's Office of the Republic of Belarus continues the investigation of the criminal case on the genocide of the population of Belarus during the Great Patriotic War and the post-war period (hereinafter – the criminal case on genocide). Over a year and a half of investigation, numerous facts of crimes of the Nazi invaders and their accomplices on Belarusian territory have been established.

The Byelorussian Soviet Socialist Republic (hereinafter referred to as the BSSR) is one of the republics of the Soviet Union most affected by the Nazi invaders. The contribution that the Belarusian people made to the victory over fascism is recognized by the international community, as evidenced by the fact of the participation of the BSSR in the creation of the United Nations.

The policy of genocide carried out by the Nazis against the inhabitants of the BSSR was systematic and planned. All forms of genocide were committed on the territory of Belarus during the Great Patriotic War, which were subsequently enshrined in the United Nations Convention from December 9, 1948 "On the Prevention and Punishment of the Crimes of Genocide". The German fascist invaders and their accomplices massacred the Belarusian population, carried out the violent exploitation of our people, created unbearable and unsuitable conditions for life. One of the ways Nazi Germany carried out genocide was death camps – places of mass detention and extermination of people¹.

Preliminary results of the investigation of the criminal case on genocide give grounds to assert that, unlike the occupied countries of Western Europe, on the territory of BSSR in all types of death camps BSSR in all types of death camps and the Nazis realized the **main goal of the genocide – the total physical destruction of the Slavic and Jewish population, as well as other ethnic groups.**

Prior to the initiation of a criminal case on genocide by the General Prosecutor's Office of the Re-

¹ Здесь и далее в издании под дефинициями «лагеря смерти» и «места массового содержания и истребления людей» понимаются места принудительного содержания населения – учреждения (пункты, территории), куда нацисты помещали людей помимо их воли на определенный или неопределенный срок с причинением им нравственных и физических страданий, привлечением к тяжелому физическому труду [1, с. 3].

¹ Hereinafter, in the publication, the definitions of "death camps" and "places of mass detention and extermination of people" mean places of forced detention of the population – institutions (points, territories) where the Nazis placed people against their will for a certain or indefinite period, causing them moral and physical suffering, used for hard physical labor [1, p. 3].

СОДЕРЖАНИЕ

Предисловие	4
Foreword	4
О целях создания нацистами лагерей смерти	7
On purposes of creation of death camps by Nazis	7
Виды лагерей смерти	17
Types of death camps	17
Способы истребления нацистами узников лагерей смерти	23
Means of extermination by the Nazis of prisoners of death camps	23
О роли коллаборационистов в истреблении узников лагерей смерти	57
On the role of collaborationists in extermination of prisoners of death camps	57
«Акция 1005»	72
"Campaign 1005"	72
Лагеря смерти на оккупированной территории БССР	99
Death camps in the occupied territory of the BSSR	99
Жители БССР в лагерях смерти на территории других стран	317
Residents of the BSSR in death camps on the territory of other countries	317
Судебные процессы в отношении нацистских преступников и их пособников	326
Lawsuits against Nazi criminals and their accomplices	326
Заключение	332
Conclusion	332
Список использованной литературы	333
List of literature references	333

